
OFER LIEBERSON, TAGOR:

“2014 -
momentul potrivit pentru
achiziþia de locuinþe noi”

“Preþurile de construcþie au ajuns la cel mai scãzut nivel posibil,
la jumãtate faþã de perioada 2006-2007”

Reporter: Cum estimaþi cã va evolua
piaþa construcþiilor de locuinþe noi pe
termen scurt ºi mediu în România?

Ofer Lieberson: În prezent, în Bucu-
reºti, putem vedea cã sunt mai multe
construcþii decât în urmã cu câþiva ani.
Cred cã vom avea din ce în ce mai multe
construcþii noi în urmãtoarele 12-24 de
luni ºi, cu siguranþã, în
urmãtorii doi ani, pen-
tru cã potenþialul pie-
þei se va îmbunãtãþi,
iar investitorii vor gãsi
finanþare, în special cei
mai stabili dintre dez-
voltatori. Trebuie sã ne
reamintim cã, în ultimii
cinci ani, abia dacã s-a
construit ceva. Cererea
existã, ºi trebuie sã o
satisfacem cumva.

Reporter: Vom avea
sau nu o cerere mai mare? Dar o
creºtere a preþurilor de vânzare?

Ofer Lieberson: Nu cred cã preþurile
vor scãdea, pentru cã sunt deja la un ni-
vel scãzut. Oamenii trebuie sã realizeze
cã, astãzi, preþurile pentru construcþii
sunt la jumãtate din nivelul la care erau
în anii 2006-2007. La acea vreme, preþu-
rile pentru clãdirile rezidenþiale de câte-
va etaje erau undeva la 750 euro/mp,
iar acum poþi construi clãdiri de o calita-

te destul de bunã cu doar 400 euro/mp.
ªi preþurile terenurilor sunt foarte scã-
zute.

Dacã potenþialii clienþi aºteaptã ca
preþurile sã mai scadã fac o mare
greºealã. Ca de fiecare datã cum se
întâmplã în viaþã, când preþurile cresc
oamenii se grãbesc sã cumpere ºi plã-

tesc mai mult. Dacã
oamenii chiar sunt
interesaþi sã achizi-
þioneze locuinþe, re-
c o m a n d a r e a m e a
pentru ei ar fi cã anul
acesta este unul din-
tre cele mai bune
momente sã o facã.

Reporter: Câte locu-
inþe mai aveþi acum
disponibile pentru
vânzare?

Ofer Lieberson: În
acest moment, construim patru proiec-
te. Prima fazã a proiectelor din Bucu-
reºti ºi Bragadiru a fost finalizatã ºi sun-
tem în curs de vânzare a locuinþelor.
Vorbim aici de 75 de unitãþi locative
dintr-un total de 500.

Mai construim în Pipera un numãr de
aproximativ 100 de locuinþe dintr-un
total programat de 600 ºi estimãm cã
vor fi gata pânã la sfârºitul anului. Mai
ridicãm 100 de apartamente în Arad
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Preþurile pentru construcþiile noi sunt la aproxima-
tiv jumãtate faþã de nivelul din anii 2006-2007, ne-a
declarat Ofer Lieberson, proprietarul Tagor Asset Ma-
nagement, care crede cã mai jos de atât piaþa nu va
coborî. Domnia sa crede cã 2014 este un an foarte
bun pentru construcþia ºi achiziþia de locuinþe noi. Ta-
gor are în dezvoltare 400 de locuinþe noi în Bucureºti,

Ilfov, Timiºoara ºi Arad.
De când a început criza în 2008, bãncile au început

sã acumuleze o mulþime de datorii mari în sectorul de
real estate ºi au pornit un proces de recuperare a acti-
velor pentru stingerea datoriilor respective. Proprie-
tarul Tagor apreciazã cã, pânã acum ºase luni, bãncile
nu au reuºit sã vândã mai nimic ºi au tot acumulat ac-

tive din insolvenþe. Multe dintre activele aflate în
portofoliile bãncilor, în acest moment, au nevoie de o
repoziþionare, în opinia domniei sale, care ne-a spus
cã acest lucru necesitã multe cunoºtinþe în materie
de real estate - o expertizã pe care instituþiile bancare
nu o au.

“În anii 2006-2007,
preþurile pentru

clãdirile rezidenþiale
de câteva etaje
erau undeva la
750 euro/mp,

iar acum poþi construi
clãdiri de o calitate
destul de bunã cu

doar 400 euro/mp”.



dintr-un total de 1200 de unitãþi proiec-
tate ºi, de asemenea, un centru comer-
cial ce va fi gata în douã luni, iar pentru
el am început deja sã vindem spaþii
pentru închiriat.

Vom construi ºi în Timiºoara 100 de
apartamente (dintr-un total de 1200) ºi
un centru comercial. ªi în acest caz pri-
mele locuinþe vor fi gata la sfârºitul anu-
lui.

Reporter: Cum aþi reuºit sã construiþi ºi
sã vindeþi locuinþe pe timp de crizã? Aþi
oferit preþuri accesibile sau aþi avut
sisteme de platã flexibile?

Ofer Lieberson: Noi am pus la dispozi-
þie ambele variante. Din fericire, Tagor a
început construcþiile dupã crizã, aºa cã

am fost capabili sã ne adaptãm oferta
de locuinþe la mediul de atunci. Toate
apartamentele pe care le-am construit
se încadreazã în programul “Prima
Casã”, iar obiectivul nostru este sã reali-
zãm locuinþe de calitate bunã, la preþuri
accesibile.

Noi construim cartiere, nu doar apar-
tamente ºi oferim un anumit stil de
viaþã. Cu alte cuvinte, toate proiectele
noastre au un parc central cu facilitãþi
pentru copii, cu sãli de sport ºi multe al-
tele, toate acestea fiind gratuite pentru
locatari, desigur. În acest moment, ex-
tindem un program prin care oferim
împrumuturi foarte interesante pentru
dezvoltatori.

Reporter: De ce tocmai acum aþi decis
sã intraþi pe piaþa de credite neperfor-
mante?

Ofer Lieberson: De când a început criza
în 2008, bãncile au început sã acumule-
ze o mulþime de datorii mari în sectorul
de real estate ºi au pornit un proces de
recuperare a activelor pentru stingerea
datoriilor respective. Dar, dacã verifi-
cãm piaþa, vom vedea cã, pânã acum
ºase luni, bãncile nu au reuºit sã vândã
nimic ºi au tot acumulat datorii, au tot
acumulat active, dar n-au vândut mai
nimic.

N-au vândut din mai multe motive.
Unul dintre motive este cã bãncile din

România, precum ºi cele din vestul Eu-

ropei au aºteptat sã treacã criza, care
sperau sã se încheie într-un an sau doi,
dar acest lucru nu s-a întâmplat. Dupã
c e a u v ã z u t c ã a c e a s t ã c r i z ã s e
adânceºte, bãncile au început sã simtã
presiunea pusã de bãncile centrale din
România ºi din alte þãri pe îmbunãtãþi-
rea bilanþurilor ºi pe lichiditãþi. Astfel,
instituþiile financiare au început sã
vândã portofoliile de active în a doua
jumãtate a lui 2013 ºi prima parte din
2014, iar noi anticipãm cã acest trend va
continua pânã anul viitor, inclusiv.

Vreau sã clarific faptul cã aceste por-
tofolii se referã la creditele neperfor-
mante. Asta înseamnã cã dacã ai con-
struit o clãdire sau ai cumpãrat-o
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“Multe dintre locuinþele aflate în proprietatea bãncilor,
în acest moment, au nevoie de o repoziþionare,

iar asta necesitã multe cunoºtinþe în materie de real
estate, o expertizã pe care instituþiile bancare nu o au”.

“Noi construim cartiere, nu doar apartamente ºi oferim un
anumit stil de viaþã. Cu alte cuvinte, toate proiectele noastre

au un parc central cu facilitãþi pentru copii, cu sãli de
sport, toate acestea fiind gratuite pentru locatari, desigur”.
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printr-un împrumut ºi n-ai plãtit-o, ban-
ca îþi poate lua împrumutul, dar nu nea-
pãrat ºi activul. În acest moment, bãnci-
le pot sã facã douã lucruri: sã vândã da-
toriile ºi sã-i lase pe alþii sã colecteze ba-
nii sau sã ia activul respectiv ºi sã-l
vândã ca sã-ºi stingã datoriile. Acestea
sunt douã aspecte diferite ale pieþei de
credite neperformante.

Dacã nu plãteºti împrumutul, banca îþi
ia proprietatea ºi o vinde, iar tu pierzi
activul. Existã cazuri de împrumuturi
care nu sunt plãtite de un an sau doi, iar
cu cât trece timpul, cu atât va fi mai
greu ca bãncile sã-ºi recupereze banii.
Aºa cã sunt dispuse sã vândã la preþuri
mai scãzute. Investitorii privaþi au o li-
bertate de acþiune cu privire la aceste
credite neperformante, care este diferi-
tã faþã de poziþia bãncilor. Putem sã cre-
ãm o mulþime de scenarii cu privire la
aceste împrumuturi.

Reporter: Sunt opinii în piaþã cã pro-
prietãþile scoase acum la vânzare de cã-
tre bãnci sunt nea-
tractive în marea lor
majoritate sau au
preþuri foarte mari.
Dumneavoastrã cum
vedeþi situaþia?

O f e r L i e b e r s o n :

Dacã un dezvoltator
a construit un apar-
tament mic, într-o
l o c a þ i e b u n ã , î n
2007, n-a avut nicio
problemã. Pentru cã,
având aproximativ
50 mp, în centrul Bucureºtiului sau în Ti-
tan sau în alte zone bune, apartamentul
respectiv a putut fi vândut, într-un fel
sau altul, dacã proprietarul n-a reuºit
sã-ºi plãteascã împrumutul pentru el.

Multe dintre locuinþele aflate în pro-
prietatea bãncilor, în acest moment, au
nevoie de o repoziþionare, iar asta nece-
sitã multe cunoºtinþe în materie de real
estate, o expertizã pe care instituþiile
bancare nu o au. Aºadar, sã spui cã
banca vinde numai lucruri proaste sau
active nu prea bune este o afirmaþie ge-
neralã care este corectã pentru cei din
afara acestui domeniu. Dar dacã eºti
profesionist, în aceastã piaþã imensã a
activelor, existã active din domeniul
real estate care pot fi valorificate dacã
ºtii ce sã faci cu ele.

Reporter: Vã concentraþi pe un anumit
tip de proprietãþi?

Ofer Lieberson: Noi ne concentrãm pe
zona rezidenþialã ºi pe centrele comer-
ciale, dar preferãm proiectele reziden-
þiale. Nu ne orientãm neapãrat spre alte
segmente. Ne îndreptãm atenþia spre

active la care Tagor poate sã adauge va-
loare prin expertiza noastrã în dezvolta-
re, în marketing ºi vânzãri, pentru a pu-
tea sã ne adaptãm cerinþelor pieþei ac-
tuale.

Reporter: Cum caracterizaþi oferta de
finanþare a bãncilor autohtone pentru
achiziþia de locuinþe?

Ofer Lieberson: Teoretic, ofertele bãn-
cilor sunt ok. Problema este cã cei mai
mulþi oameni nu se încadreazã în cerin-
þele necesare pentru a lua bani cu
împrumut. Dar, dacã te încadrezi în
aceste cerinþe, poþi sã iei un credit destul
de mare, în special prin programul “Pri-
ma Casã”. Dacã vrem ca piaþa imobiliarã
sã-ºi revinã cât mai repede, trebuie sã
ne asigurãm cã oamenii pot sã obþinã
împrumuturi bancare.

Reporter: Mai este sau nu România un
El-Dorado imobiliar?

Ofer Lieberson: Nu am un glob de
cristal în care sã vãd viitorul, dar, dacã
ne referim la preþuri, acestea vor creºte

cu siguranþã. Ca sã
ajungem din nou la
nivelul din 2006, va
t r e c e f o a r t e m u l t
timp.

Reporter: Conside-
raþi cã preþurile pro-
prietãþilor din þara
noastrã au atins cel
mai scãzut nivel po-
sibil?

Ofer Lieberson: Nu
cred cã preþurile vor
scãdea mai mult de

atât. Desigur cã bãncile vor mai tãia din
preþ, iar oamenii vor putea cumpãra
mai ieftin, dar, vorbind la modul gene-
ral, cred cã dupã 5-6 ani de crizã am
atins cel mai scãzut nivel posibil al pre-
þurilor. Nu vãd cum ar putea sã mai
scadã ºi mai mult. Cum am mai spus,
acesta este un moment foarte prielnic
pentru cumpãrãtorii de proprietãþi.

Reporter: Vã mulþumesc!
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“Bãncile vor mai tãia
din preþ, iar oamenii vor

putea cumpãra mai
ieftin, dar, vorbind la

modul general, cred cã
dupã 5-6 ani de crizã

am atins cel mai scãzut
nivel posibil al

preþurilor”.


